
توسعه پایدار و چالش  های پیش رو

همــراه با آغــاز به فعالیــت دولــت جدید با 
در نظرداشتن سیاست گذاری استراتژیک نو و رویکرد 
رســیدن به دولت-ملتی قوی تر، بــا رفاه و امنیت 
بیشتر توصیه می شــود موضوع رسیدگی به رفع و 
کاهش آسیب های اجتماعی در اولویت برنامه های 
پژوهشی و اجرائی سیاست گذاران قرار گیرد و برای 
مدیریت دگرگونی های اجتماعی تلاشــی جدی در 
راستای تقویت پیوند میان پژوهش و سیاست گذاری 
به عمل آید. امروز مسئله خودباوری و هویت بخشی 
بــه جوانان، فرصت ســازی، اشــتغال زایی، اعتیاد، 
بحران ســلامت، سردرگمی های ارزشــی در بنیان 
خانــواده و بحــران طلاق، فاجعــه بی توجهی به 
حفاظت های زیست محیطی و بحران آب و تغییرات 
اقلیمی که منجر به بیابان زایی، خشکسالی، هجوم 
مهاجرت هــای روســتایی بــه شــهرها و افزایش 
بادکنکی مشاغل کاذب و دلالی های خطرساز برای 
بیمار کردن اقتصاد، زوال میراث ناملموس فرهنگی 
به دلیل عدم توسعه روستایی و بها ندادن به فرهنگ 
ســنتی تمدنی روســتاها و همچنین نادیده گرفتن 
ظرفیت ها و اســتعدادهای زنان در مسئولیت های 
اجتماعــی، بحران های جدی و تأثیرگذاری اســت 
که ریشه اصلی جامعه ناســالم، خمود و ناموفق 
را می پروراند و برعکس توجه به این موضوعات با 
نگرشــی انگیزشی و جدی، احیای فرهنگ جهادی 
ســازندگی را به دنبال خواهد داشت. اولین ویژگی 
و الــزام ایــن چارچــوب مفهومــی، چندبعدی و 
بین بخشی بودن آسیب های اجتماعی است. رویکرد 
صرفا اجتماعی و ریشه یابی صرفا جامعه شناختی 
کافی نیســت. آسیب های اجتماعی را باید با دلایل 
اقتصادی، فرهنگی، سیاسی و اجتماعی ریشه یابی 
کرد و یقینا راهکارها هم چندبعدی و بین بخشــی 
خواهــد بود. دومیــن ویژگی ایــن چارچوب، رصد 
واقعی آسیب های اجتماعی، بدون پاک کردن اصل 
مسئله و بدون روتوش کردن آنهاست. پرداختن به 
آسیب های اجتماعی در زمان مناسب و بدون تأخیر 
به همراه تصمیم درست بسیار مهم و حیاتی است. 
ســومین الزام در چارچوب مفهومــی مواجهه با 
آسیب های اجتماعی، قانونمندکردن و الزامی کردن 
پیوست های اجتماعی و فرهنگی با هر طرح توسعه 
اســت. چهارمین ویژگی، استفاده از متخصصان از 
دیســیپلین های مختلف علمی برای ریشــه یابی و 
کاستن آســیب های اجتماعی اســت. رویکردهای 
ســطحی و راه حل های ویترینی و نمایشی مشکلی 
را برطرف نخواهد کرد. پنجمین ویژگی، بهره مندی 
از تجــارب دیگــر کشــورها در مواجهــه بــا این  
آسیب هاست. در طراحی چارچوب مفهومی برای 
کاربست آن در مواجهه و حل آسیب های اجتماعی، 
باید از تجارب اندوخته قبلی که همراه با موفقیت 
بوده، اســتفاده کرد تا راه حل های شکســت خورده 
دوباره پیموده نشــود و راه حل هــای موفقیت آمیز 
با ریســک کمتر مورد اســتفاده قرار گیرد. با توجه 
به اینکه در نظام سیاســت گذاری موجود، خلأها و 
خطاهایــی وجود دارد،  باید تلاش کرد تا اصلاحات 
لازم به عمل  آید؛ اما مشــکل اساسی این است که 
نه تنها نظــام نیازمندیابی فعــال در حوزه حمایت 
اجتماعی وجود ندارد؛ بلکه هماهنگی بین بخشی 
هم بسیار ضعیف است و همه دستگاه های اجرائی 
هم درگیر اقدامات امدادی، حمایتی و توان بخشی 
و تأمین پوشــش بیمه ای هســتند (که اثربخشــی 
چندانی ندارد) و کمتر نهادی به فکر پیشــگیری از 
ابتلای شهروندان به فقر و محرومیت و آسیب های 
اجتماعی اســت. اگر حجم مبتلایان به آسیب های 
اجتماعی کاهش نیابد، هزینه هــای ارائه خدمات 
امدادی، درمانــی و توان بخشــی افزایش خواهد 
داشت. برای شناخت آسیب های اجتماعی در ایران 
و جلوگیری از افزایش آن در کوتاه مدت و کاستن از 
گستره و عمق آن در بلندمدت نیاز به یک چارچوب 
مفهومی مناســب و مطلوب برای شناخت و حل 
آنهاســت و رســیدگی به آن کم هزینه ترین راهکار 
با تکیه بر ارتقای آموزش و آگاهی بخشــی ملی در 
سطح نهادی، دولتی و غیردولتی، فردی، جمعی و 

سازمانی است.
* مشاور مطالعات اجتماعی کمیسیون ملی 
یونسکو، ایران
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یادداشت خبر

ترقی ادعایش درباره 
آرای باطله را تکرار کرد

حمیدرضــا ترقی، از اعضــای حزب مؤتلفه  �
اســلامی، می گوید مرجع مطلعــی به او گفته 
حــدود دو میلیون و ۷۰۰ هزار رأی با نام محمود 
احمدی نژاد در انتخابات اخیر به صندوق ریخته 
شــده اســت. این در حالی اســت که روح االله 
جمعه ای، مشاور وزیر کشور، در توییتی نوشت: 
«شایعات مربوط به تفکیک اسامی آرای باطله 
کاملا کذب بوده و آرای باطله شامل آرای سفید 
و با نام های متفرقه است که حجم آرای سفید 
بیــش از دو برابر آرای با نام بوده اســت». تنها 
مرجع اعــلام جزئیات انتخابات وزارت کشــور 
است، اما ترقی به خبرآنلاین گفته منبع خبرش 
مرجع رســمی نبــود، بلکه یــک مرجع مطلع 
بوده اســت که گفته نامش فاش نشود: «او این 
موضوع را به من منعکس کرده اســت. مرجع 
مطلع از وزارت کشور بوده منتها کسی بوده که 
گفتــه نامش فاش نشــود و این گونه این خبر را 
داده است». او افزود: به نسبت نظرسنجی هایی 
که در گذشــته بود، رقم پایینی بود. به هر حال 
رأی آقــای احمدی نژاد در نظر ســنجی ها رأی 
بالایی بود؛ یعنــی در آن دورانی که برای همه 
کاندیداتوری نظرسنجی  اشــخاص در معرض 
صــورت می گرفــت، اگر یادتــان باشــد، آقای 
احمدی نــژاد همواره نفر دوم یا ســوم بود. نفر 
دوم و سوم بودن رأی درخورتوجهی است. بعد 
از اینکه آقای احمدی نژاد رأی نداد و انتخابات 
را تحریــم کرد، برخی به حرفش گوش دادند و 
برخی هم مصالح را این گونــه دیدند که بیایند 
رأی بدهند؛ منتها شناسنامه شان مهر رأی دادن 
بخورد، امــا به نام آقــای احمدی نژاد باشــد. 
بــه هر حال نمی تــوان گفــت جمعیتی که به 
آقای احمدی نژاد اعتقاد داشــتند، در کشور کم 
هستند؛ چراکه قشــر درخورتوجهی در جامعه 
هنــوز از نقاط منفی ای که نخبگان از آن مطلع 
هســتند، چندان مطلع نیستند و به آن کارهایی 
که آقای احمدی نــژاد در مقطع دولتش انجام 
داده پایبندی دارند. قطعــا اگر صلاحیت آقای 
احمدی نژاد تأیید می شــد، رأی درخور توجهی 
در رقابت با کاندیداهایی که مطرح بودند، به جز 
آقای رئیســی، به دســت می آورد و حتی بیشتر 
رأی مــی آورد. این رقم آرا چنــدان غیرطبیعی 
نیســت؛ منتها اینها کسانی هستند که گوش به 
حرف ایشان ندادند و رأی دادند؛ یعنی آمده اند 
بگویند ما نظام را قبول داریم اما فرد مدنظرمان 
آقای احمدی نــژاد بوده کــه صلاحیتش تأیید 
نشد. رهبری هم اشــاره کردند که ممکن است 
بــرای برخی آن فردی که مد نظرشــان بود، در 
فهرست یا نامزدهای مورد تأیید شورای نگهبان 

نبوده است.

جزئیات جلسه رئیس جمهور 
منتخب با ۶ کاندیدای انتخابات 

۱۴۰۰
ایلنا : شــش کاندیدای انتخابات سیزدهمین  �

دوره ریاســت جمهوری بــا حضــور در دفتــر 
سید ابراهیم رئیســی با وی دیدار کردند. در این 
دیدار که به دعوت سید ابراهیم رئیسی برگزار شد، 
کاندیداهای انتخابات ریاســت جمهوری درباره 
وضعیت کشور و راه های حل مشکلات موجود 
بــا رئیس جمهور منتخب هم اندیشــی و تبادل 
قاضی زاده هاشمی،  سید امیرحسین  کردند.  نظر 
زاکانــی،  علیرضــا  مهر علیــزاده،  محســن 
عبدالناصــر همتی، ســعید جلیلی و محســن 
رضایــی کاندیداهایی بودند کــه در رقابت های 
انتخاباتی ســیزدهمین دوره ریاســت  جمهوری 
حضور داشــتند و امروز با پایان یافتن رقابت ها، 
برای تبریک بــه رئیس جمهور منتخب  و اعلام 
همکاری با دولت آینده، با ســید ابراهیم رئیسی 
ملاقات کردنــد. رئیس جمهور منتخب در پایان 
این نشست، دیدار دو ساعته خود با کاندیداهای 
انتخابات ســیزدهمین دوره ریاســت جمهوری 
را جلسه ای بســیار خوب توصیف کرد و گفت: 
دوســتان در این جلسه دیدگاه ها و نظرات خود 
را مطرح و اولویت هایی که فکر می کنند دولت 
آینــده باید در این یــک ماه پیگیــری کند، بیان 
کردند. وی افــزود: در این جلســه راهکارهای 
مختلفــی که برای حل مســائل کشــور وجود 
دارد و بخشی از آنها در مناظرات انتخاباتی نیز 
مطرح شــد، مورد بحث و بررســی قرار گرفت. 
مســلما همه دوستان دغدغه کشــور، انقلاب، 
رفع مشــکلات و گره گشــایی از زندگی مردم را 
دارند که این خیلی مهم اســت. رئیسی با ابراز 
امیدواری نســبت بــه تداوم این نوع جلســات 
تأکیــد کــرد: دوره رقابت هــای انتخاباتی پایان 
پذیرفته و اکنون دوره رفاقت، همدلی، همراهی 
و همکاری برای رفع مشــکلات مردم است که 
یک دغدغه همگانی است.وی خاطرنشان کرد: 
ان شــاءاالله همدلی و هم اندیشی ها منحصر به 
این جلســه نبوده و ایــن روش ادامه می یابد و 
مردم هم باید احساسشــان این باشــد که همه 
نگاه های سیاســی و دیدگاه هــا منتهی به رفع 
مشــکلات و گره ها از زندگی آنهــا خواهد بود. 
در پایــان این نشســت، کاندیداهــای انتخابات 
ریاســت جمهوری ســیزدهم، با رئیس جمهور 

منتخب عکس یادگاری گرفتند.
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برخورد متفاوت اصولگرایان با  یکدست  شدن قدرت
نظرخواهی دفتر رئیسی از  منتقدان

 بررسی   طرح ساماندهی پیام رسان های خارجی در مجلس
 بررسى مخفیانه بعد از تعطیلات

حمیده زرآبادی: اینترنتی که در دسترس خیلی از مسئولان است اصلا نیازی به فیلترشکن ندارد

اصولگرایان از یک طرف به اســتقبال یکدست شــدن قدرت رفته اند، اما از 
سوی دیگر تحرکاتی از سوی ابراهیم رئیسی مشاهده شده که به نظر می رسد 
او تمایلی به تشکیل یک کابینه جناحی یکدست اصولگرا ندارد. حجت الاسلام 
ســیدرضا تقوی، نماینده اصولگرایان در تهران، از یکدست شــدن قوا استقبال 
کرده اســت. این دومین نماینده ای اســت که به پیشواز این رخداد رفته است. 
پیــش از او امیرحســین قاضی زاده هاشــمی، دیگر نماینده مجلــس و نامزد 
انتخابات ۱۴۰۰ نیز در پاســخ به پرسشــی درباره یکدست شــدن قوا و تأثیر آن 
بر روند اداره کشــور گفته بود: من نمی خواهم بگویم که چنین اتفاقی ممکن 
نیســت، اما شرایط کشور به گونه ای است که ما به دلیل اوضاعی که در حوزه 
اجرا و مشــکلات مردم ایجاد شده، نیاز به چنین اتفاقی داشتیم که یک قدرت 
متمرکز در حوزه اجرا داشته باشیم. حالا تقوی عضو جامعه روحانیت مبارز نیز 
گفته است: « یکدست شدن حاکمیت و قوا بسیار مثبت است. اگر قوا با یکدیگر 
درگیر باشــند، کار پیش نخواهد رفت. امیدواریم از این پس شــاهد جدال بین 
قوا نباشــیم و هماهنگی بین قوا و دســتگاه ها موجب پیشرفت امور شود، اما 
سلیقه ها، دیدگاه ها و نظرها برای اداره کشور یکی نیست؛ یعنی در یک جناح 
و یک گروه نیز نظرات متفاوت اســت و مشورت صورت می گیرد و تضارب آرا 
ایجاد می شود و نتیجه به دست می آید. به نظر من اینکه قوا هماهنگ و همراه 
باشند و در مســائل کلی با یکدیگر هم نظر باشند، نقطه قوت است». پیش تر 
نایب رئیس شورای شهر مشهد با اشاره به اینکه برخی از جریانات اظهار کردند 
اگر ما قدرت را یکدست کنیم، می توانیم تعارضات را در دستگاه برطرف کنیم و 
به این صورت مملکت بهتر پیش می رود، گفته بود: ما فعلا در این باره سکوت 
می کنیم تا فرصتی برای تجربه کردن داده شود که آیا واقعا این یکدست شدن 
قدرت می تواند کشور را از این گرفتاری ها نجات دهد یا خیر. ما امیدواریم چنین 
باشــد. با این حال، اصولا تجربه یکدســت بودن قدرت، خروجی خوبی نداشته 
اســت. روزنامه جمهوری پیش تر با اشــاره به اینکه ما مــردم ایران به جناح 
اصولگرا یک حاکمیت یکدست بدهکار بودیم که حالا با انتخابات ۲۸ خرداد 
۱۴۰۰ تحقق پیدا کرده است، نوشته بود: «هر سه قوه به اضافه شورای نگهبان، 
نیرو های نظامی و سایر اندام های حاکمیتی از یک جناح هستند و مردم بدهی 
خود را پرداخت کرده اند، باقی می ماند وعده های بســیار شــیرین و رؤیایی که 
این جناح داده اســت. دولت نهم که شکل گرفت، تصور این بود که حاکمیت 
یکدست شده، ولی وقتی محمود احمدی نژاد بر مرکب قدرت سوار شد، نشان 
داد بــه حامیان اصولگرای خود وفادار نیســت». منصور حقیقت پور، نماینده 
ســابق مجلس با بیان اینکه «نباید رئیس جمهور شدن آقای رئیسی را به مثابه 
یکدست شدن جریان اصولگرا دانست»، معتقد است این جریان برای رسیدن 
به چنین وضعیتی باید تجدیدنظرهای ساختاری انجام دهد و به همین راحتی 

نیست. به اعتقاد او، اینکه همه طیف های اصولگرا با محوریت رئیسی کنار هم 
جمع شوند، کار بسیار سختی اســت؛ به خصوص که اینها طیف هایی نیستند 
که با مختصری نرمش، ســازش کنند و کنار هم جمع شــوند: «چطور انتظار 
داشته باشــیم که پایداری با جریان جلیلی یا احمدی نژاد همراه شود؟! اصلا 
ذائقه اینها یکی نیست. نگاه جامعه مهندسین با مؤتلفه فرق دارد. به نظر من 
شاید بهتر باشد اصلا بر یکی و یکدست شدن این جریان این قدر اصرار نکنیم».

اصرار بر سهم نخواهی
این روزها اصولگرایان اصرار دارند از رئیســی سهم خواهی نخواهند کرد و 
کســی هم از مجلس راهی پارلمان نخواهد شد. می گویند می خواهند دست 
او را برای چینش کابینه اش باز بگذارند. مرتضی طلایی از چهره های سیاسی 
نزدیک به قالیباف گفته رئیســی از کســی درخواســت کمک نکرده است که 
در زمان چینش کابینه در قبال آنها تعهدی داشــته باشــد یا سهمی به آنها 
بدهد. او در واکنش به اینکه ســهم خواهی ها از کابینه آیا ممکن اســت برای 
رئیســی دردسرساز شود به خبرآنلاین گفته اســت: «الان که چیزی به چشم 
نمی خورد. تاکنون من حداقل در فضاهایی که بوده ام نشنیده ام کسی به دنبال 
ســهم خواهی باشد. اساسا به نظر می رسد شیوه ای که آقای رئیسی انتخاب و 
ورود پیدا کردند، همین بود که ایشــان در مقابل کســی، خودشان را متعهد و 
بدهکار نشان ندادند این مهم ترین نکته ای است که ایشان در زمان ثبت نام در 
انتخابات اعلام کردند مبنی بر اینکه ستادهای ایشان را مردم تشکیل می دهند 
و کارشان را هم با مردم دنبال می کنند. به بیانی دیگر، ایشان سیاستی را اتخاذ 
کرد که خودش را وامدار و بدهکار کسی نداند». او مدعی شده کابینه رئیسی، 
کابینــه ای جریانی نخواهد بود: «کابینه آقای رئیســی، کابینه ای با روحیه کار 
و فعالیت اســت و کابینه سیاســی و جریانی نخواهد بود. اینکه بگوییم یک 
جریان، کابینه را تشــکیل داده یا یک جریان به قدرت رسیده، این گونه نیست؛ 

چراکه انتخاب آقای رئیســی، انتخاب یک جریان سیاســی نبود، بلکه انتخاب 
یک گفتمان بود. شــاید بــه همین دلیل ایــن موفقیت را بایــد مدیون مردم 
باشــیم و متعلق به مردم بدانیم نه متعلق به جریان های سیاســی». حسین 
عبداللهی فر، معاون گفتمان ســازی سازمان بسیج اساتید نیز با اشاره به اینکه 
متأســفانه در گوشه و کنار اخباری از تلاش عده ای فرصت طلب و سودجو به 
گوش می رسد که به برخی افراد به شکل بی قاعده ای ضریب داده می شود یا 
عقبه ای دارند و عده ای را تحمیل می کنند و حتی مدرک ســازی و... می کنند، 
به فارس گفته اســت: «اما به دلیل حساسیت بالایی که شخص آقای رئیسی 
نســبت به مشکلات مردم و کشور دارند، بســیار بعید به نظر می رسد عده ای 
بتوانند با شــامورتی بازی خودشان را برای جایگاهی مطرح کنند. کاملا روشن 
است که آقای رئیسی اهل سهم دادن و میدان دادن به افراد سهم خواه نیستند 
و در ایــن مرحله حســاس از تجارب خویش در قوه قضائیه و آســتان قدس 
اســتفاده خواهند کرد. البته انصافا عمده کســانی که در این زمینه به دولت 
کمک می کنند، نیتی جز خدمت ندارند و بسیار اندک هستند افرادی که در این 
زمینه ناخالصی دارند. بنابراین باید کاملا خوش بین باشیم و شاهد شکل گیری 
کابینه بســیار خوب و کاملا متفاوتی از گذشــته خواهیم بود. این به آن معنا 
نیســت که ترکیب کابینه مورد پسند همه سلیقه ها خواهد بود؛ چراکه انجام 

چنین کاری ممکن نیست».
فراجناحی

دیروز احمــد زیدآبادی، روزنامه نــگار اصلاح طلب، با انتشــار مطلبی در 
صفحه اینســتاگرام خود، خبر از تماس دفتر ابراهیم رئیســی با خودش داده 
و نوشــته بود با یک خط نامشــخص تماس گرفته اند و درخواســت دریافت 
انتقادها، نظرات و پیشــنهادات او را به رئیسی داشــته اند. زیدآبادی گفته در 
این تماس گفته شــده قرار است از همه صاحب نظران در زمینه های مختلف 
نظرخواهی شود! با این حال، صادق زیبا کلام، استاد دانشگاه تهران، گفته است 
«فراجناحــی» و «فراجناحــی عمل کردن» بیش از آنچــه یک واقعیت جدی 
سیاســی باشد، بیشتر یک «ژِست» سیاسی است؛ چرا که در عمل اساسا چیزی 

به نام «فراجناحی» نه وجود دارد و نه می تواند وجود داشته باشد.
اما واقعیتی که نباید فراموش کرد، این اســت که در شــرایطی که زمزمه 
درباره کابینه آتی ابراهیم رئیســی و سطح تندروی یا کندروی آن زیاد به گوش 
می رسد، توصیه برخی سیاسیون برای عبور رئیسی از بحران مشارکت، تشکیل 
یک کابینه فراجناحی اســت. در این صورت گفته می شــود او باید از ســپردن 
دولت آتی به طیف و تیپ جبهــه پایداری خودداری کند. زمزمه هایی که این 
روزها از کابینه رئیســی به گوش می رســد نیز گویای همین است که او تمایل 

چندانی به سپردن امور به چهره های تندرو ندارد.

شــرق: طرح ســاماندهی پیام رســان های خارجی که 
گفته می شــد از دســتور کار مجلس خارج شده و بنا بر 
مسدود سازی و محدودیت اینترنت و فیلترینگ گسترده 
نخواهد بود، با اصرار نویسندگان طرح و البته تندروهای 

مجلس مخفیانه مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
در طول چند روز گذشــته اخبار ضد ونقیض از اراده 
بهارستان نشــینان بــرای جیره بنــدی اینترنــت، اعمال 
گرانی و فیلترینگ شــبکه های اجتماعی مجازی منتشر 
شده اســت. طرحی که با نام ساماندهی پیام رسان های 
خارجی در مجلس کلید خــورده در صورت تصویب و  
اجرائی شدن بیش از ۵۰ میلیون ایرانی کاربر شبکه های 
مجازی خارجی را به مجرم هــای بالقوه تبدیل خواهد 
کرد که در صورت اســتفاده از این شــبکه های ارتباطی 

راهی زندان  خواهند شد.
فــارغ از اینکه زندان هــای ما گنجایــش این تعداد 
زندانــی را خواهند داشــت یا نــه، بایــد نیم نگاهی به 
اکانت هــای کاربــری نماینــدگان مجلــس در همین 
شــبکه ها انداخت که به خوبی از ایــن تریبون اینترنتی 
بهره  جسته اند. از ســویی دیگر با محدودسازی اینترنت 
کســب وکارهای بســیاری آســیب  خواهند دید و تقریبا 
زندگی بسیاری به نابودی کشــیده خواهد شد که البته 
همیــن امر مانع همراهی مردم بــرای اجرای این طرح 
خواهد شد و جز هدررفت وقت و هزینه بیت المال برای 
بررســی چنین طرحی، عایدی نخواهد داشت و قانونی 
متروک به مجموعه قوانین غیرقابــل اجرا  مانند قانون 

ممنوعیت ماهواره اضافه خواهد شد.
از ایــن رو از همــان ابتــدا حتی برخــی نمایندگان و 
اعضای هیئت رئیســه مجلس با تصویــب قوانینی که 

مخالف منافع مردم باشد، مخالفت کردند.
شــنیده ها حاکی از عدم رســیدگی به این طرح بود 
که  یک باره نمایندگانی که جزء طراحان اصلی این طرح 
بودند، خواســتار رســیدگی مخفیانــه و تصویب آن در 

کمیسیون  های مربوطه شدند.
بررسی طرح به بعد از تعطیلات مجلس موکول شد

حال به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان شــامگاه 

دوشــنبه با انتشــار دســتور کار هفتگی چاپی مجلس 
مشــخص شــد که طرح ســاماندهی پیام رســان های  
اجتماعی از دســتور کار خارج شده است. با این حال در 
کمتر از ۲۴ ســاعت طراحان طرح با یک درخواست تازه 
برای تصویب طرح بــه تکاپو افتادنــد. به طوری که در 
دستور کار چاپی جلسه علنی که عصر دیروز منتشر شد 
آمده بود که درخواســت عــده ای از نمایندگان در مورد 
رســیدگی به این طرح طبق اصل ۸۵ بررســی خواهد 
شد. با این حال دیروز مجتبی یوسفی، عضو هیئت رئیسه 
مجلس گفته اســت: طرح ســاماندهی پیام رسان های  
اجتماعی از دستور کار مجلس خارج شده و قرار نیست 
در صحن بررســی شود. پیشــنهاد و اصرار طراحان این 
طرح این اســت که بر اســاس اصل ۸۵ قانون اساسی 
ایــن طرح مورد بررســی قرار گیرد، به ایــن معنا که در 
کمیســیون درباره آن تصمیم گرفته شود. او ادامه داد: 
بررســی این طرح به هفته های آتی و بعد از تعطیلات 

مجلس موکول شده است.
مجلس در مردم التهاب ایجاد کرده است

با تقویــت احتمال بررســی این طــرح در مجلس 
انتقادها به آن ادامه یافته و یک نماینده مجلس گفت: 
اگر طرح صیانت از فضای مجازی منجر به محدودکردن 
استفاده مردم شود، به گونه ای که خود مردم نتوانند اما 
بعضی از مســئولان دسترسی را داشته باشند، طبیعتا با 
اصل استقرار قانون اساسی در تضاد است و حتما با کار 
نظــام مغایرت جدی دارد و معتقــدم که این طرح باید 
از دســتور کار خارج شود. معین الدین سعیدی، نماینده 
چابهــار در مجلــس، در رابطــه با «طرح پیشــنهادی 
مجلس بــرای صیانت از فضای مجازی و ســاماندهی 
پیام رســان ها» به برنا، گفت: اجــازه دهید زوایای طرح 
را عنوان نکنم، با توجه بــه آنکه حضرت آقا به فضای 
مجازی حساســیت هایی دارند اما روش های این چنینی 
مانند طرح پیشــنهادی مجلس متأسفانه نتیجه عکس 
می دهد. چگونه اســت که نمایندگان مجلس از توییتر 
استفاده می کنند و از طریق فیلترشکن هم وارد می شوند 
امــا این برای مــردم ممنوع اســت! بنابراین روش های 

این چنینــی راه به جایــی نمی برد و ما قبــلا تجربه آن 
را داشــتیم ماننــد ممنوعیت ویدئو کــه هیچ نتیجه ای 
نداشت. این را که برخی از نمایندگان تقاضای ماده ۸۵ 
دارند مبنی بر اینکه طرح در کمیســیون مطرح شــود، 
نمی پذیریم؛ زیرا این طرح باید در صحن مورد بررســی 
قــرار گیرد. او ادامــه داد: چنین طرحــی را مطلقا جزء 
اولویت هــای کاری مجلس نمی دانــم، در بحث کلیت 
ســاماندهی فضای مجازی هیچ کس حرفــی ندارد اما 
اگر این طرح منجر به محدود کردن استفاده مردم شود، 
به گونه ای که خود مردم نتوانند اما بعضی از مسئولان 
دسترسی را داشته باشند، طبیعتا با اصل استقرار قانون 
اساسی در تضاد است و حتما با کار نظام مغایرت جدی 
دارد. بنده مخالف چنین طرحی هستم و معتقدم که این 

طرح باید از دستور کار خارج شود.
معین الدین ســعیدی در پاســخ به این سؤال که با 
توجه به اینکه  طرح ۱۷۰ امضــا دارد، فکر می کنید جو 
مجلس به چه صورت باشــد، بیان کرد: قطعا این گونه 
نیســت که اکثر نماینــدگان با طرح موافق باشــند، در 
شرایط فعلی کشور اولویت باید اوضاع اقتصادی مردم 
باشــد. من فکر می کنــم که نقض غرض اســت و نباید 
تمرکزمان بر این گونه مسائل باشد. بخش زیادی از مردم 
کسب وکارشان در بســتر فضای مجازی است، شما اگر 
بخواهید اینســتاگرام را حذف کنید به کسب وکار مردم 
آسیب وارد می شود. با اصل نظارت حاکمیت بر فضای 
مجازی هیچ مشــکلی نداریم اما باید نظارت به گونه ای 
باشــد که آزادی های مشــروع مردم را محــدود نکند و 
مهم تر اینکه از کاری که خودمان انجام می دهیم، نباید 
مــردم را منع کنیم و محدودیت چنین رفتارهایی نتیجه 

آن دلسردی مردم جامعه است.
او درخصوص برخورد محرمانه با نمایندگان در این 
طرح گفت: وقتی نمایندگان مــردم را محرم ندانند که 
دیگر هیچ بحثی پیش نمی آید. در این شرایطی که مردم 
در انتخابات یک حماســه ای خلق کردند و در انتخابات 
حضور داشتند، نباید باعث نگرانی آنها شویم. در شرایط 
کرونا بسیاری از مشاغل دچار چالش شدند و بسیاری از 

مردم از پلتفرم های مجازی برای معیشــت خودشان و 
برای کار خودشان استفاده می کنند، الان که چنین بحثی 

مطرح شده متأسفانه التهاب در مردم ایجاد کردیم.
می خواهند فضای مجازی بــه یک فضای امنیتی 

تبدیل شود
حمیده زرآبــادی، نماینده مجلــس دهم درباره 
طــرح اخیر مجلــس درباره فضای مجــازی عنوان 
کرد: مواد مختلف این طرح نشــان می دهد با اسمی 
که برای آن انتخاب شــده هیچ هم خوانی ای ندارد، 
اســم آن «صیانت از حریم خصوصی و ســاماندهی 
پیام رسان ها» است که اما در آن به هیچ وجه صیانت 
وجود ندارد و بحث آن نیز ســاماندهی پیام رسان ها 
نیســت  بلکه روی کل اینترنــت و پهنای باند ورودی 
و خروجی کشــور و کل ســاختاری اینترنت کشــور 
قانون گذاشته و جرم نگاری می کند. او به ایلنا گفت: 
همچنین وزارت ارتباطاتــی که به صورت تخصصی 
ایــن کار را انجام می دهد، دیگر این کار را نباید انجام 
دهد و نیروهای مســلح باید ایــن کار را انجام دهند؛ 
طراحان این طرح خیلی با این موضوع آشنا نیستند و 
این کاری که انجام می دهند، آسیب بسیار زیادی برای 
کشور به همراه خواهد داشت که تنها یک بخش آن 
کسب و کارها هســتند که دچار آسیب خواهند شد و 
هر کاربری در فضای اینترنت می خواهد از یک ایمیل 

استفاده کند، با این قانون دچار مشکل خواهد شد.
نماینده مجلــس دهم درباره حضور مســئولان در 
شــبکه های اجتماعی در حالی که برخــی از آنها فیلتر 
هســتند، با بیان اینکه این مصداقی ندارد چون خیلی از 
مسئولان اینترنت بدون فیلتر دارند، خاطرنشان کرد: برای 
کاربران عادی این مســئله وجــود دارد که اگر بخواهند 
وارد برخی شــبکه ها شــوند، باید از فیلترشکن استفاده 
کننــد  اما اینترنتی که در دســترس خیلی از مســئولان 
است، اصلا نیازی به فیلترشکن ندارد و از بسترهایی  که 
فیلتر شده اند، مثل تلگرام یا توییتر هم استفاده می کنند؛ 
هیچ گاه هم اتفاقی برای آنها نیفتاده و از این به بعد نیز 

نخواهد افتاد.

او خطــاب به خبرنــگاران گفت: 
آن  دوســتان  به عنــوان  «شــما 
خبرنگاران عزیز باید نشــان دهید کــه وقتی حادثه ای برای 
خبرنگاران رخ می دهد، همه کشــور همدردی و همراهی 
می کنند و این همدردی اســت که بــه خانواده های عزادار 
آرامش می دهد، نه اینکه بیاییم یک نکته ای را بزرگ کنیم و 

به آن بپردازیم و غم خانواده ها بیشتر شود!».
دلیل حادثه به روایت کمیسیون عمران

عضو کمیسیون عمران مجلس نیز روز گذشته با اشاره به 
بررســی حادثه واژگونی اتوبوس خبرنگاران در این کمیسیون 
گفت: «اتوبوس با این وضعیت از ســه پاســگاه گذشــته؛ اما 
متأسفانه مورد اعمال قانون قرار نگرفته است. خود اتوبوس 
نیز با اینکه معاینه فنی داشــته؛ اما بخشی از مدار الکتریکی 
آن کار نمی کرده اســت. متأســفانه به علت ســرعت زیاد و 

عدم کنترل بعد از برخورد بــا گاردریل و دیواره پل چپ کرده 
و متأســفانه دو تن از خبرنگاران جان خود را از دســت داده 
و تعداد زیادی مصدوم شــدند». اقبال شــاکری در گفت وگو 
با ایســنا، عنوان کرد: «ســامانه پایش هوشــمند تردد ناوگان 
(سپهتن) برای کنترل حمل ونقل عمومی هماهنگ نبوده و کار 
نمی کرده اســت. دو ماه از چرخه عمر مفید اتوبوس گذشته 
بوده و نباید از آن اســتفاده می شد. از سوی دیگر در این سفر 
نباید از این اتوبوس استفاده می شد. با توجه به وضعیت جاده 
باید از ون یا مینی بوس اســتفاده می کردند». او افزود: «قصور 
دســتگاه های نظارتی کاملا محرز اســت. اعــم از پلیس راه، 
شرکت های حمل ونقل، اداره راهداری کشور و سازمان محیط 
زیست و کارخانه ای که این ماشین را به سازمان محیط زیست 
به امانت داده اســت. فعلا پروانه راننده لغو شده و دادگاه در 

حال بررسی است تا سهم قصور هرکدام را مشخص کند».

جهانگیرى: دستگاه مربوطه شانه خالى نکند
ادامه از صفحه2

 شیدا مهنام*

شماره:۱۴۰۰/۲۸
نوبت  دوم

مالک محترم عضو موسسه مالکین آکام شهر، نظر به اینکه مجمع عمومى عادي به طور فوق العاده نوبت اول در تاریخ 1400/04/03 ساعت 15 بعدازظهر روز پنجشنبه به 
حد نصاب نرسیده و رسمیت نیافت بنابراین هیچگونه تصمیم گیر ى صورت نگرفت. بدینوسیله براساس ماده 17 اساسنامه موسسه نوبت دوم در روز پنجشنبه مورخ 

1400/04/24راس ساعت 19 در مکان ذیل تشکیل مى گردد. خواهشمند است در جلسه فوق الذکر شرکت نموده و یا وکیل و نماینده خود را با توجه به ماده 21 اصلاحیه 
اساسنامه و تبصره 3 و 6 ماده مذکور معرفى فرمایید (هر وکیل فقط مى تواند 2 موکل داشته باشد و مى بایستى اصل وکالتنامه ارائه شود) شایان ذکر است که طبق ماده 

18اساسنامه در نوبت دوم جلسه با حضور هر تعداد از اعضاء که حاضرشوند رسمیت یافته و اخذ تصمیم خواهند نمود. قابل ذکر است همراه داشتن کارت ملى الزامى 
است.لازم به ذکر است برگزارى مجمع فوق مستلزم دریافت مجوز از ستاد مقابله با کرونا شهرستان نور مى باشد.
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